
6

گروه اقتصادی - وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات گفــت: ضرر 
فیلترینگ برای ارتباطات کشور بیش از 

۵۰ هزار میلیارد تومان است.
 ســید ستار هاشمی در کمیسیون 
توســعه کسب و کارهای دانش بنیان و 
اقتصاد دیجیتال خراسان رضوی که در 
محل اتاق بازرگانی استان برگزار شد، 
اظهار کرد: مدیران دلســوز، کارآشــنا 
و خوشــنام نقش بی بدیلی در رشد و 
توســعه ایفا می کنند. وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات در خصوص 
فناوری هــای نوین و همزیســتی این 
فناوری ها عنــوان کرد: اگــر ما برای 
اســتفاده از ظرفیت های فناوری برنامه 
مشخص نداشته باشیم، این فرصت ها 
از دست می رود. نتیجه تقابل با فناوری 
مشخص بوده و هنر آن است که بتوانیم 
از ظرفیت فناوری اســتفاده کنیم. اگر 
ســراغ تقابل با فنــاوری رفتیم دیر یا 
زود قاعــده را خواهیــم باخت.  وقتی 
می بینیم امروز هوش مصنوعی زیست 
بشری را دچار تغییر و تحول می کند و 
وضع اشــتغال را مورد تهدید قرار داده 
و همچنین فرصت ایجاد می کند، باید 
هشداری جدی باشد که مبادا مجدد دیر 
شود. انفاقی که امروز هوش مصنوعی 
در دنیا رقم زده، اگر فردی پنج سال پیش 
و حتی کمتــر آن را برای من توصیف 
می کرد، باورم این بود که یا متوهم است 
و یا چیزی از آن نمی داند.  هاشــمی با 
اشــاره به اینکه ما امروز در کشــور با 
پدیده ناترازی انرژی مواجه هســتیم، 

تصریح کرد: این موضوع بســیاری از 
صنایع ما را متأثر می کند. ناترازی انرژی 
به صورت دومینویی بوده که زیرساخت 
ارتباطی را دچار اختلال کرده است. اگر 
زیرساخت انرژی کفایت نکند ارتباط 
قطع خواهد شــد و اگــر ارتباط قطع 
شــود، پرداختی نخواهیم داشت و بعد 
امور روزمره مردم دچار آسیب خواهد 
شد. ۶۵ درصد بیشتر از متوسط جهان 
انرژی مصرف می کنیم. افزایش مصرف 
انرژی از ســال ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ 
افزایش چهار درصدی و از سال ۱۴۰۲ 
به ۱۴۰۳ افزایش ۸.۵ درصدی را داشته 
اســت. از طرف دیگر هوشمندسازی 
می تواند بین ۲۰ تا ۲۵ درصد از مصرف 
انرژی بکاهد.  در این مدت موضوعی 
را بــه صورت ویژه مدنظر قرار دادیم و 
طرحی را آماده کردیم تا بتواند فضایی 
را ایجاد کند که هم در راستای پاسخ به 
نیازهای فعلی کشور و هم ایجاد اقتصاد 
دانش بنیان رقم بخورد. وقتی صحبت 
از هــوش مصنوعی می کنیــم داده به 
شدت نقش دارد و در داده بحث حریم 
خصوصی افراد مهم است. اگر از داده ها 
بدون رضایت افراد استفاده کنیم، ممکن 
است چالش هایی جدی برای زیست 
اجتماعی ایجاد کنــد. لایحه حمایت 
از داده های شــخصی در کنار حمایت 
از ســکوهای دانش بنیان کشور مد نظر 

دولت اســت. این موضوعی حقوقی-
فناورانه اســت که در کشور به صورت 
ویژه به این دانش نیاز داریم. مهم ترین 
کارکرد ۵G نیز تولید داده است.  وزیر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان 
اینکه ما باید شــهر مقدس مشهد را به 
صورت ویژه ببینیم و خواهیم دید، عنوان 
کرد: ظرفیت هایی که ما در شهر مشهد 
برای رشــد و بالندگی اقتصاد دیجیتال 
در اختیار بخش خصوصی قرار دادیم. 
یکی از این مراکز مرکز شــهید میری و 
دیگری مرکز شهید فکوری بوده که به 
ترتیب ۹.۵ و ۲۱ هکتار اســت. در حال 
آماده سازی زیرساخت های مورد نیاز در 
این مراکز هستیم. ما زمین را در اختیار 
بخش خصوصی قرار می دهیم و آماده 
هستیم سازوکار آن را نهایی کنیم. وی 
در خصــوص کارگــروه ویژه اقتصاد 
دیجیتال گفت: ظرفیت بســیار خوبی 
اســت که بخش خصوصی هم باید در 
کنار ما باشــد. ما به بخش خصوصی 
اعتقاد ویژه داریــم، باید فضایی برای 
بخــش خصوصی در نظر بگیرند تا در 
کنار این بخش مأموریت های وزارت 
ارتباطــات را در برنامه هفتم توســعه 
پیگیری کنیم. هاشــمی در خصوص 
سهم هوشمندسازی صنعت از تبصره 
۱۸ بیــان کرد: امیدواریــم در این دوره 
هوشمندســازی صنعت را به صورت 

ویژه دنبال کنیم. بزرگ شــدن اقتصاد 
دیجیتال می طلبد ما ورود هوشمندانه ای 
به این موضوع داشــته باشیم. آنچه تا 
امروز اتفاق افتاده ضرورت داشــته، اما 
این رشد مانند گذشته ادامه پیدا نکرده 
و این نشــان می دهد که باید این طیف 
را بــزرگ کنیم. باید بــا صنایع بزرگ 
مشــارکت کنیم، بازار را با حضور در 
عرصه بین الملل توسعه دهیم و همچنین 
در بورس حضور پیدا کنیم که در برنامه 
هفتم تکلیف داریم بورس تخصصی را 
برای اقتصاد دانش بنیان ایجاد کنیم. یکی 
از موارد در دســتور کار ما این است که 
سازوکار حضور شرکت ها در بورس را 
تبیین و مسیر را تسهیل کنیم.  حمایت 
از تولیــد داخل یکی از محورهای ما و 
مأموریت های وزارت ارتباطات است 
که با جدیت دنبال خواهیم کرد. ســفر 
اخیر ما به آمریکای لاتین هم در همین 
خصوص بوده است. در زمینه کیفیت 
شبکه و ارتباطات نیز حتماً و یقیناً کیفیت 
ارتباطات باید ارتقا پیدا کند و این یک 
اصل غیر قابل انکار اســت.  هاشمی با 
اشــاره به اینکه موضــوع فیلترینگ به 
عنــوان یک دغدغه بــرای همه مردم 
اســت، تصریح کــرد: فیلترینگ ابعاد 
مختلفــی دارد و ما در دولت و وزارت 
ارتباطات به صورت جدی این موضوع 
را دنبال می کنیم. فیلترینگ باعث شده 

کیفیت شبکه های ما کاهش پیدا کند و 
این کاهش هم قابل ملاحظه بوده است. 
با توجه به پیمایش میدانی انجام شده، 
۱۰ درصد درخواست ها برای دریافت 
سرویس در شبکه از سمت سایت های 
خارج از کشور پاسخ داده نمی شود که 
این به دلیل آلودگی شبکه ما به واسطه 
استفاده از فیلترشکن است. استفاده از 
فیلترشکن ها علاوه بر چالش هایی که 
برای کســب و کارها ایجاد کرده و بر 
مهاجرت نخبگان نیز تأثیر داشته است.
استفاده از فیلترشکن ها همچنین باعث 
شــده شبکه ما یکی از شبکه های آلوده 
قلمداد شود که وقتی درخواست ها را به 
سمت سایت های ارایه دهنده سرویس 
ارسال می کنیم پاســخ دریافت نشود. 
ضرر فیلترینگ برای ارتباطات کشور 
بیــش از ۵۰ همت اســت. یک فضای 
اقتصادی غیر شفاف نیز شکل گرفته که 
چند ده هزار میلیارد تومان است. خیری 
در وضعیت موجود نیست و باید تغییر 

رویه اتفاق بیفتد.

گــروه اقتصــادی -براســاس 
آیین نامه مــاده ۳ قانون الــزام به ثبت 
معاملات، سازمان ثبت اسناد موظف به 
فراهم سازی زیرساخت های لازم برای 
اجرای قراردادهای اســتاندارد است؛ 
اما هنوز اقدامی صورت نگرفته است. 
این قراردادها با شفاف ســازی فرایند 
معاملات می توانند از سوءاســتفاده ها 
جلوگیــری کند، امنیــت معاملات را 
افزایــش دهنــد و به کاهــش دعاوی 
حقوقی کمک کنند و رونق اقتصادی به 

ویژه در حوزه مسکن ایجاد کند.
در تاریــخ ۲۲ مهرماه ۱۴۰۳، قوه 
قضاییه آیین نامه مــاده ۳ قانون الزام به 
ثبــت معاملات را ابلاغ کرد؛ اقدامی که 
با هدف اجرای دقیق تر این قانون و رفع 
آسیب های ناشی از معاملات غیرشفاف 
به ویژه در حوزه مسکن صورت گرفت. 
این آیین نامه با توجه به مشکلات موجود 
در معاملات، قراردادهای استاندارد را 
در دستور کار قرار داده است. به اعتقاد 
نمایندگان مجلس، ایــن قراردادهای 
اســتاندارد که به صورت الکترونیک و 

شبانه روزی ارائه خواهند شد، می توانند 
اختلافات و ابهامات در متن قراردادها 

را کاهش دهند.
با این حــال، اجرای این آیین نامه 
با چالش هایی روبه رو شــده اســت. 
براســاس مفاد آیین نامه، بخش اعظم 
مســئولیت اجرای آن بر عهده سازمان 
ثبت اســناد و املاک کشور است؛ اما با 
گذشــت بیش از یک ماه از ابلاغ، هنوز 
اقدام قابل توجهی از سوی این سازمان 
انجام نشده است. این تعلل نگرانی هایی 
را ایجاد کرده است؛ چراکه قراردادهای 
اســتاندارد می توانند به افزایش امنیت 
معاملات، جلوگیری از ورود خسارت 
بــه مردم و کاهش حجــم پرونده های 

قضایی کمک کنند.
این کم کاری در حالی اســت که 
وزارت مســکن و شهرســازی برای 
مدیریت بازار مســکن، مردم به سامانه 
هــای اینترنتــی و رایــگان همچون 
خودنویس سوق میدهد تا هم تسهیل 
امور شــود و هم شفافیت بیشتر شود. 
سامانه خودنویس نسخه جدید سامانه 

ثبت معاملات املاک و مستغلات است. 
وجــود قراردادهای اســتاندارد 
در چنین ســامانه هایی موجب تسهیل 
هرچه بیشتر کار مردم می شود و جلوی 
بســیاری از اختلافات و سوء استفاده 
های کلاهبرداران را که در بازار مسکن 

به وفور مشاهده می شود،  میگیرد.
 ضرورت اجرای قراردادهای 
استاندارد در بازار املاک از نگاه 

مجلس
محمدتقی نقدعلی، نایب رئیس 
اول کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس، 
با اشاره به مشکلاتی که در قراردادهای 
بنگاه های معاملات ملکی رخ می دهد، 
به نبــود آگاهی حقوقی مردم اشــاره 
کرد. او معتقد اســت که بســیاری از 
مــردم از ظرافت های قانونی و حقوقی 
آگاهــی کافی ندارنــد و این ناآگاهی 
زمینه ســاز سوءاســتفاده در معاملات 

ملکی می شــود. او تأکید کرد که تنظیم 
خصوصی قراردادها در بنگاه ها، بدون 
رعایت اســتانداردهای لازم، موجب 
متضرر شدن افراد عادی و ایجاد دعاوی 
متعدد در محاکم قضایی می شــود. از 
این رو، وجود قراردادهای استاندارد که 
با نظارت متخصصان تهیه شــده باشد، 
می تواند از این نوع مشکلات پیشگیری 

کند و حقوق مردم را بهتر حفظ نماید.
در همین راســتا، عثمان سالاری، 
نایب رئیس دوم کمیســیون حقوقی و 
قضایی مجلس، بر اهمیت شفافیت در 
معاملات تأکید کرد. او معتقد است که 
هرچه فرایند انجام معاملات صریح تر 
و مشــخص تر باشــد، افراد با اطمینان 
بیشــتری معامله خواهند کرد. سالاری 
اظهار داشت که قراردادهای استاندارد با 
در نظر گرفتن ابعاد مختلف یک معامله، 
شرایطی را فراهم می کنند که طرفین با 

آگاهی کامل نســبت به شرایط معامله 
اقدام کنند. ایــن قراردادها، جزئیات و 
تعهــدات هر طرف را به طور روشــن 
بیان می کنند و در نتیجه ریســک بروز 

اختلافات حقوقی را کاهش می دهند.
سیدکریم معصومی خسروآبادی، 
نماینده مردم فومن و شفت در مجلس 
دوازدهم، نیز بر نقش مهم قراردادهای 
اســتاندارد در نظم بخشــیدن به بازار 
معاملات تأکیــد دارد. او تصریح کرد 
که این قراردادها، ســبک و نحوه انجام 
معاملات اموال غیرمنقول را مشخص 
می کننــد و باعث کاهــش اختلافات 
می شــوند. به گفتــه او، اجــرای این 
قراردادهــا می توانــد میــزان دعاوی 
مرتبــط با معاملات امــوال غیرمنقول 
را به طور چشــمگیری کاهش دهد و 
احتمال جرائــم و کلاهبرداری در این 
حوزه را به حداقل برســاند. بنابراین، 

قراردادهای اســتاندارد نه تنها از وقوع 
تخلفات جلوگیری می کنند، بلکه امنیت 
معاملات را افزایش داده و به کاهش بار 

پرونده های قضایی کمک می کنند.
سازمان ثبت اسناد، مسئول 

تأخیرها
در مــاده ۲ آیین نامه ماده ۳ قانون 
الــزام به ثبت معاملات، ســازمان ثبت 
اســناد و املاک کشــور موظف شده 
اســت که شــرایط لازم بــرای ثبت و 
بررسی پیش نویس قراردادها را فراهم 
کند. براســاس این ماده، سازمان ثبت 
مکلف است دسترسی دلالان معاملات 
املاک به سامانه ثبت الکترونیک اسناد 
را فراهم نماید تا پیش نویس قراردادها 
در این سامانه درج و امکان انجام معامله 
بررســی شــود. هدف این الزام، ایجاد 
شــفافیت در فرایند معاملات و کاهش 
سوءاســتفاده ها و اختلافات ناشی از 

قراردادهای غیرشــفاف اســت. این 
اقدام علاوه بر افزایش امنیت معاملات، 
می تواند به ایجــاد نظم در بازار املاک 
کمک کنــد و مانع از ورود پرونده های 

متعدد به دستگاه قضایی شود.
عــلاوه بر ماده ۲، در مواد دیگری 
از این آیین نامــه مانند مواد ۳، ۴، ۵ و ۸ 
نیز تکالیف مهمی برای ســازمان ثبت 
اســناد در نظر گرفته شــده است. این 
مواد، سازمان را موظف به فراهم کردن 
زیرســاخت هایی نظیر احراز هویت، 
اعتبارســنجی پروانه دلالان معاملات 
املاک و ایجاد ســامانه هایی برای ثبت 
و نظارت بــر فرایند معاملات می کند. 
این وظایف نقــش کلیدی در اجرایی 
شدن قراردادهای اســتاندارد دارند و 
بدون تحقق آن ها عملًا اهداف آیین نامه 
محقق نخواهد شــد. بنابراین، تا زمانی 
که سازمان ثبت اسناد اقدام جدی برای 
فراهم کردن این امکانات نکند، اجرای 
قراردادهای استاندارد و تحقق وعده های 
این آیین نامه، از جمله کاهش اختلافات 
و افزایش امنیت معاملات، امکان پذیر 

نخواهــد بــود. این تأخیــر می تواند 
چالش های بیشــتری را در بازار املاک 
ایجاد و اعتمــاد عمومی به فرایندهای 
ثبت معاملات را تضعیف کند.با نظر به 
مسائل پیش گفته، اجرای آیین نامه ماده 
۳ قانون الزام به ثبت معاملات و تدوین 
قراردادهای اســتاندارد می تواند گامی 
مؤثر در رفع مشــکلات و چالش های 

موجود در بازار املاک باشد. 
اظهــارات نمایندگان مجلس نیز 
نشــان می دهد که عدم آگاهی عمومی 
از مســائل حقوقی و نبود شفافیت در 
قراردادهای بنگاه های معاملات ملکی، 
زمینه ساز سوءاستفاده و بروز اختلافات 
متعدد شده است. در این میان، سازمان 
ثبت اســناد نقش کلیدی در اجرای این 
آیین نامه دارد و تسریع در فراهم سازی 
زیرســاخت های لازم، شرط اساسی 
تحقق این اهداف اســت؛ چراکه بدون 
اجــرای دقیــق این تکالیــف، امکان 
نظم بخشــیدن به معامــلات و کاهش 
جرائم و کلاهبرداری ها وجود نخواهد 

داشت.

وزیر ارتباطات مطرح کرد:

خسارت۵۰همتیفیلترینگبهکسبوکارها

کم کاری سازمان ثبت اسناد و خاک خوردن قراردادهای استاندارد؛

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - مخالفت 
فرزین با مواضع و صحبت های مدیران 
وزارت راه و شهرسازی در خصوص 
وام ۸۰۰ میلیونی ساخت مسکن، حالا 
پای ده ها نماینده مجلس را هم به ماجرا 
باز کرده اســت تــا از رئیس جمهور 

پیگیری کنند.
یکی از مصوبات مهم شــورای 
عالی مسکن در هفته های پایانی دولت 
قبل، تصویب وام ۸۰۰ میلیونی نهضت 
ملی مســکن بود. وامی که با توجه به 

رشــد تورم و هزینه های ساخت وساز 
به تصویب شورای مذکور رسید؛ اما در 
میدان اجرا، با سنگ اندازی و مخالفت 
رئیس کل بانک مرکزی مواجه شــد. 
تــا جایی کــه با وجــود پیگیری ها و 
مصاحبه هــای مدیــران وزارت راه و 
شهرسازی و شــخص وزیر، فرزین 
رئیــس کل بانک مرکــزی در نامه ای 
هشــت بندی به خانم وزیر، یادآوری 
کرد کــه تصمیم گیــر در ایــن باره، 
بانک مرکزی اســت نــه وزارت راه و 

شهرسازی!
صحبت های تندوتیز که نشان داد 

بانک مرکزی به ریاست فرزین قصدی 
برای ابلاغ وام ۸۰۰ میلیونی به شــبکه 

بانکی ندارد.
اما حالا با وجود ســکوت خانم 
وزیر در خصوص نامه چند صفحه ای 
فرزین، صدای بســیاری از نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی بلند شده 
است و خواستار پیگیری این موضوع 
از طریــق رئیس جمهور هســتند تا 
هرطورشده پرداخت وام ۸۰۰ میلیونی 

مسکن در شبکه بانکی اجرایی شود.
نامه ای مهم به رئیس جمهور

مجتبی یوسفی، عضو کمیسیون 

عمران مجلس در این باره گفته است: 
۱۰۸ نماینــده مجلــس در نامه ای به 
رئیس جمهور خواســتار تســریع در 
ابــلاغ مبلغ جدیــد وام ۸۰۰ میلیونی 
شــده اند، چراکه این تاخیر پیامد های 
اقتصادی و اجتماعــی ناگواری برای 
اقشار کم درآمد به همراه داشته است.

این نماینــده مجلس تأکید کرده 
است: اگر مســئولان بانکی خودشان 
مســتأجر بودند، بهتر می فهمیدند که 

شرایط فعلی چقدر برای مردم سخت 
است. امروز بســیاری از اقشار تحت 
پوشــش نهاد های حمایتی، معلمان، 
کارگران و بازنشســتگان، با افزایش 
هزینه های رهن یا اجاره مسکن روبرو 
هســتند، درحالی که درآمد آنها با این 

افزایش ها تناسبی ندارد.
یوسفی با اشاره به حمایت مجلس 
از دولــت در این زمینه افزود: مجلس 
شــورای اســلامی در بررسی بودجه 

و همچنیــن در رأی اعتماد به کابینه، 
همراهی کامل خود را با دولت نشــان 
داده است. حالا نوبت دولت است که 
با ابلاغ مبلغ جدید وام ساخت مسکن 
به بانک های عامل، مشکلات مردم را 
برطرف کند. ما در کمیسیون عمران نیز 
جلسات متعددی با حضور نمایندگان 
بانک مرکزی و اعضای شــورای عالی 
مسکن برگزار کرده ایم تا روند اجرای 

این وام تسریع شود.

وی ادامه داد: بر اساس مصوبات 
شــورای عالی مســکن، ســقف وام 
ســاخت مسکن از ۵۵۰ میلیون تومان 
بــه ۸۰۰ میلیون تومــان افزایش یافته 
اســت. این افزایش در اسفندماه سال 
گذشــته با حضور رئیس جمهور و در 
خردادماه امسال با حضور معاون اول 
رئیس جمهور تصویب شــد. حتی در 
جلسه شــورای عالی مسکن، رئیس 
بانک مرکزی نیز توافــق کرده بودند 
کــه ۲۰۰ تا ۲۵۰ هــزار میلیارد تومان 
برای اجرای این طرح اختصاص یابد، 
اما هنوز ابــلاغ مبلغ جدید این وام به 
بانک ها نرســیده است و این وضعیت 
باعــث کندی روند تکمیل پروژه های 

مسکن شده است.

بنابراین، با وجود ســنگ اندازی 
فرزین در مقابل ابلاغ وام ۸۰۰ میلیونی 
ســاخت مســکن، حالا ده ها نماینده 
مجلس به سراغ رئیس جمهور رفته اند 
تا شخص پزشــکیان به این موضوع 
ورود کنــد. حالا بایــد دید رئیس کل 
بانــک مرکــزی در مقابل خواســت 
رئیس جمهــور چه خواهــد کرد؟ آیا 
همچنان به نامه هشــت بندی به خانم 
وزیر اکتفا می کند و رئیس جمهور نیز 
کوتــاه می آید یا تصمیم دیگری در راه 
اســت؟ هر آنچه هســت باید در نظر 
داشت که ســازوکار ساخت وساز در 
کشور با کندی پیش می رود و مهم ترین 
عامل این روند، تأمین مالی ضعیف از 

سوی شبکه بانکی است.

بی توجهی فرزین، صدای نمایندگان مجلس را در آورد؛

ابلاغ وام ۸۰۰ میلیونی 
در بن بست بانک مرکزی!
با وجود سنگ اندازی فرزین در مقابل ابلاغ وام ۸۰۰ میلیونی ساخت مسکن، حالا ده ها نماینده مجلس 

به سراغ رئیس جمهور رفته اند تا شخص پزشکیان به این موضوع ورود کند.

مردوخیپیشکسوتبرنامهریزیتوسعهدرایران:

مدیریتنادرستواولویتبندینامناسبهزینهها
بهکسریبودجهمیانجامد

گروه اقتصادی - اقتصاددان و پیشکسوت برنامه ریزی توسعه در ایران معتقد است:  مدیریت نادرست و اولویت بندی 
نامناســب هزینه ها در بروز کســری بودجه موثر است و مواردی همچون نا اطمینانی از تحقق درآمدها، اصلاح در ساختار 

بودجه را گریزناپذیر می کند.
»بایزید مردوخی« با اشاره به کسری بودجه در سال های گذشته، افزود: بودجه ریزی در کشور در شرایطی انجام می شود 
که درجه اطمینان از تامین منابع بسیار اندک است. وی بیان داشت: امروز بازارهای جهانی خیلی با ما سازگار نیست و بر این 
اساس نه پیش بینی هایمان از درآمدهای نفت و گاز محقق شده و نه تجار، بازرگانان و صنعتگرانمان توانسته اند به درآمدهای 
صادراتی خود دســت یابند. مردوخی تاکید کرد: در این شــرایط، دولت برای اینکه دچار مشکل نشود باید درجه ای از عدم 
اطمینان را در طراحی بودجه لحاظ کند؛ در این شــرایط دیگر نیازی به قانون و قانونگذاری جدید در صورت عدم تحقق 
درآمدها نیست. وی ادامه داد: بودجه، برنامه ای یک ساله است و دولت بر اساس درآمدهای خود پیش بینی هایی برای هزینه ها 
دارد؛ با این حال دولت ها اقدامات و خدمات جدیدی را دنبال می کنند که هزینه در بر دارد. بر این اساس، در بسیاری سال ها 
پیش بینی ها درست از آب در نمی آید. این پیشکسوت برنامه ریزی توسعه در ایران اضافه کرد:  دولت ها به دنبال انجام کارهای 
بزرگ هستند که نیازمند سرمایه گذاری های ارزی و ریالی است؛ با این حال شاهدیم پیش بینی فروش نفت و گاز به دلیل شرایط 
جهانی درست از آب در نمی آید. یا ناگزیر است مالیات ها یا عوارض را به منظور پوشش هزینه های ریالی افزایش دهد که آن 
هم بستگی به شرایط رونق اقتصادی دارد. وی تصریح کرد: بر این اساس، اختلاف درآمد و هزینه در بودجه امری طبیعی است 
و همیشه وجود داشته است و اینکه در سال های گذشته دولتی داشته باشیم که بدون کسری بودجه بوده و برنامه هایش را به 
پیش ببرد، انگشت شمار بوده است. مردوخی توضیح داد: دریافت مالیات از فعالان اقتصادی، بستگی مستقیم به شرایط رونق 
یا رکود اقتصادی دارد و اگر رشد اقتصادی پایین بیاید )که نظیر آن را در سال های اخیر شاهدیم(، اهداف و برنامه های دولت 
از این محل محقق نمی شود. وی با اشاره به فروش نفت و گاز در بازارهای جهانی، گفت: اگر مشکلی در بازارهای جهانی 
نداشته باشیم، قادر به فروش نفت و گاز خواهیم بود؛ این در حالی است که قیمت این فرآورده  ها نیز دست ما نیست. این 
اقتصاددان یادآوری کرد: تاخیری که در روزهای اخیر در پرداخت یارانه ها شاهد بودیم نیز دقیقا ناشی از همین مساله است؛ 
عمده منابع مالی تأمین یارانه ها وابسته به درآمدهای نفتی و گازی است و کاهش صادرات نفت، کاهش قیمت جهانی گاز و 
مشکلات مرتبط با نرخ تسعیر ارز سبب شد بخشی از درآمدهای هدفگذاری  شده و در نتیجه پرداخت به موقع یارانه ها محقق 
نشود. وی، مدیریت نادرست و اولویت بندی نامناسب هزینه ها در بروز کسری بودجه موثر برشمرد، با این وجود بیان داشت: 
از آنجایی که بودجه قانون است و مسئولان نمی توانند بیش از آنچه مشخص شده پرداخت کنند، کمتر شاهد بروز این اتفاق 
هستیم. پیشکسوت برنامه ریزی توسعه در ایران تاکید کرد: باید در بودجه هایی که همه ساله تنظیم می کنیم، رو به بهبود باشیم 

و از تجربیات گذشته درس بگیریم تا پیش بینی هایشمان تحقق یابد.
وی ادامه داد: همیشه نیازمند اصلاح ساختار هستیم و باید از تجربیات هر ساله در تهیه و تنظیم بودجه و وصول عایدی ها 

استفاده کرده و به انجام اصلاحات بپردازیم.

گروه اقتصادی  -  بنابر گفته کارشناسان،  
بانک هــا بایــد از بنگاهداری عبــور کنند؛ 
بنگاهــداری که حاصل آن تاکنون ناترازی و 
گرفتن توان بخش تولیدی کشور بوده است.

خروج بانک ها از بنگاهداری مسئله ای 
که بار ها و بار ها بر آن تاکید شــده و بسیاری 
از کارشناســان معتقدند این عدم خروج از 
بنگاهداری می تواند آســیب های زیادی به 

چرخه اقتصادی کشور وارد.
بنگاهداری که پیش از این رهبر معظم 
انقلاب در شــهریور سال ۹۷ است در رابطه 
با آن فرموده اند: بانک ها غلط می کنند با پول 
مردم برای خودشان امکانات درست کنند و 

بنگاه داری کنند.
 امســال بایــد آخریــن ســال 

بنگاهداری بانک ها باشد 
حــالا به تازگی هم وزیــر امور اقتصاد 
و دارایــی عبدالناصر همتــی در خصوص 
بنگاهداری اظهار کرده اســت: امســال باید 

آخرین ســال بنگاهداری بانک ها باشد و از 
ســال آینده به شدت پیگیر این قضیه خواهم 
بود. باید این دوران تمام شود. برای بانک های 
دولتی اینکار را می کنم برای خصوصی ها هم 
بانک مرکزی بایــد فورس قانونی بگذارد و 
جلوی بنگاه داری را بگیرند وظرف دو سال 

بنگاه داری جمع شود.
وزیــر اقتصاد و امور دارایــی در ادامه 
می گویــد: بانک ها از مقاومــت در مقابل از 
دســت دادن بنــگاه داری خارج شــوند. ما 
نمی گوییم بانک ها بنگاه سازی نکنند. یکی از 
مهم ترین هدف های ما تبدیل بنگاهداری به 

بنگاه سازی است.
بانــک تجاری به هیچ وجه نباید 

بنگاه داری کنند
تاکیــد بر خروج بانک ها از بنگاهداری 

که محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
با اشــاره به آن اظهار کرد: موضوع خروج از 
بنگاهداری را حتمــا در بانک مرکزی اجرا 
خواهیم کرد. بانک تجاری به هیچ وجه نباید 
بنگاه داری کنند، بانک قرض الحســنه نباید 

بنگاهداری کند.
بنگاه سازی مشارکت در تولید را 

عملیاتی می کند
بنگاهداری بانک ها و بنگاه ســازی دو 
مفهوم متفاوت از یکدیگر هســتند؛ در این 
راســتا حجت الله فرزانی کارشــناس امور 
اقتصادی بیان کرد: به سبب برخی شرایط یک 
سری شــرکت داری ها و بنگاه ها به بانک ها 
رسید و بعد ها دیگر بانک ها این روند را ادامه 
دادنــد و حاضر به واگــذاری این بنگاه ها و 
شرکت ها نشدند بنگاهداری بانک ها که مورد 

مذمت قرار گرفت و قانون گذار در قانون رفع 
موانع تولید در ماده ۱۶ و ۱۷ بانک ها را الزام به 
واگذاری این بنگاه ها کرد، اما در بنگاه سازی 
نکته ای که مطرح اســت مشارکت بانک ها 
در طرح ها و پروژه های پیشــران ملی است 
تا آن پروژه ها از این مســیر و به کمک بخش 
خصوصی بتوانند تامین مالی کنند به عبارتی 
بنگاه سازی مشــارکت در تولید را عملیاتی 

می کند.
در ادامه هم محمد امینی رعیا کارشناس 
اقتصــادی اظهار کرده بــود: در اقتصادی که 
ظرفیت های خالی جدی دارد و سرمایه گذاری 
مختل شده، حتما سرمایه گذاری بانک ها به 
تسهیلات دهی اولویت دارد. برای حاکمیت 
نیــز تمرکز منابــع در حوزه های پیشــران 
اقتصاد اولویــت دارد و می تواند از ظرفیت 

سرمایه گذاری بانک ها در این جهت استفاده 
نماید؛ بنابراین ســرمایه گذاری بانک ها اولا 
باید در پروژه های ملی باشــد و دیگر اینکه 
باعث ایجاد انحصار نشود و بانک ها در یک 
فرآیند مشــخص بنگاه سازی کنند و بعد از 

مدتی از آن خارج شوند.
این کارشناس اقتصادی ضمن اشاره به 
تجربیات سایر کشور ها در استفاده از ظرفیت 
بانک ها برای بنگاه سازی گفت: به طور مثال 
کره جنوبــی در دهه ۶۰ حوزه های مدنظر و 
پیشران را مشخص کرد و بانک ها را ملزم نمود 
که بخش قابل توجهی از منابع خود را در این 
بخش هــا تخصیص دهنــد. بانک ها باید به 
انتخاب خودشان در پروژه ها سرمایه گذاری 
کنند و بعد از مدتی با استراتژی خروج، الزاما 

از بنگاه خارج شوند.

در ادامــه هــم حجــت الله فرزانی در 
خصــوص نمونه هایــی از بنگاهــداری و 
بنگاه سازی اظهار کرد: بسیاری از شرکت های 
تابعه بانک ها نمونه ای از بنگاهداری است که 
موارد متعدد را می توان در این راســتا نام برد 
و بعضا در صورت های مالی بانک ها مشاهده 
کرد البته تنها به این موارد هم ختم نمی شود؛ 
در بحث بنگاه سازی هم این موضوع مطرح 
است که معمولا اعطای منابع بانک ها از طریق 
عقود اسلامی صورت می گیرد در این زمینه 
عقد اسلامی مشارکت مدنی بسیار مشابهت 
زیادی دارد یعنی این که بانک ها از طریق این 
عقد مشارکت می توانند در بحث بنگاه سازی 

فعالیت داشته باشند.
بانک ها باید از بنگاهداری عبور 

کنند

در نهایــت هم غیبی پور کارشــناس 
اقتصادی در خصوص اهمیت بنگاه سازی و 
عبــور از بنگاهداری می گوید: اگر بتوانیم از 
بنگاه داری در نظام بانکی کشــور عبور کنیم 
و به بنگاه ســازی اساســی و اصولی برسیم 
قطعاً می توانیم به رشــد تولید و فعالیت های 
اقتصادی کشور کمک قابل توجهی کنیم و از 
بروز تشدید برخی آسیب های جدی از جمله 
ناترازی بانک ها جلوگیــری کنیم؛ بانک ها 
بایــد از بنگاهداری عبــور کنند بنگاهداری 
کــه حاصل آن تاکنون ناترازی و گرفتن توان 

بخش تولیدی کشور بوده است.
بنابر وعده وزیر اقتصاد، حالا امســال 
باید آخرین سال بنگاهداری بانک ها باشد و 
بانک باید به سمت یکی از مهم ترین هدف ها 
یعنی تبدیل بنگاهداری به بنگاه سازی روند؛ 
بحثی به گفته کارشناسان می تواند برای بخش 
تولیدی و اقتصادی کشــور ضروری و حائز 

اهمیت باشد.

بنگاهداریبانکهابابنگاهسازیچهتفاوتیدارد؟

اگر مسئولان بانکی خودشان مستأجر بودند، 
بهتر می فهمیدند که شرایط فعلی چقدر برای 
مردم سخت است. امروز بسیاری از اقشار تحت 
پوشــش نهاد های حمایتی، معلمان، کارگران 
و بازنشســتگان، با افزایش هزینه های رهن 
یا اجاره مســکن روبرو هســتند، درحالی که 
درآمد آنها با این افزایش ها تناســبی ندارد.

آییننامهایکهابلاغشد،امااجرانشد!
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